
 

 

 

Folketingets Sundheds- og Ældreudvalg har den 18. oktober 2017 stillet følgende 

spørgsmål nr. 85 (Alm. del) til ældreministeren, som hermed besvares.   

 

Spørgsmål nr. 85:  

”Ministeren bedes i forlængelse af samrådet i Sundheds- og Ældreudvalget den 10. 

oktober 2017 (jf. SUU alm. del – samrådsspørgsmål A, B og C) redegøre for, hvor 

mange af landets kommuner, der har fastholdt klippekortet for hjemmehjælpsmodta-

gere, efter det målrettede tilskud til ordningen blev omlagt til bloktilskuddet? Og fin-

der ministeren udviklingen tilfredsstillende?” 

 

Svar: 

 

Midlerne til klippekortet til de svageste hjemmehjælpsmodtagere overgik til kommu-

nernes bloktilskud fra 2017. Jeg har derfor anmodet KL om et bidrag. KL har oplyst 

følgende: 

 

”KL har foretaget en rundspørge i alle landets kommuner for at undersøge, hvilke 

kommuner der ikke har videreført klippekortsordningen for de svageste hjemme-

hjælpsmodtagere, efter at midlerne til ordningen fra 2017 er blevet udmøntet via 

bloktilskuddet. 

 

Klippekortsordningen er videreført 83 (85 %) 

Klippekortsordningen er ikke videreført 15 (15 %) 

 

Der er 83 kommuner, som har videreført ordningen i 2017, mens 15 kommuner har 

valgt ikke at videreføre ordningen i 2017. 1 af disse kommuner har dog besluttet at 

genindføre ordningen fra 2018.  

 

Flere af de kommuner, som har valgt ikke at videreføre klippekortsordningen nævner, 

at ordningen ikke var efterspurgt af målgruppen, og at de i stedet har iværksat andre 

overlappende tilbud ift. klippekortsordningens formål, som ligger ud over de alminde-

lige hjemmehjælpstilbud. Eksempelvis har en kommune overført en større del af mid-

lerne til såkaldte 'omsorgsmæssige ydelser' til hjemmehjælpsmodtagere uden net-

værk. En anden kommune tilbyder en indsats om social og mental rehabilitering med 

begrundelsen, at borgerens fysiske, sociale og mentale tilstand ofte hænger sammen 

og dermed vil kommunen i højere grad kunne medvirke til at modvirke ensomhed og 

lav livskvalitet. Yderligere andre kommuner arbejder med en række aktivitets- og 

sundhedsfremmende tilbud.  

 

Liste over kommuner, som har valgt ikke at videreføre klippekortordningen: 

Folketingets Sundheds- og Ældreudvalg 

Holbergsgade 6 

DK-1057 København K 

 

T +45 7226 9000 

F +45 7226 9001 

M sum@sum.dk  

W sum.dk  

 

 

Dato:15-11-2017 

Enhed:  AELSAM 

Sagsbeh.: DEPSSK 

Sagsnr.: 1707547 

Dok. nr.: 466958 

 

Sundheds- og Ældreudvalget 2017-18
SUU Alm.del endeligt svar på spørgsmål 85
Offentligt

mailto:sum@sum.dk
http://sum.dk/


 

Side 2 

Assens Kommune, Dragør Kommune, Fredensborg Kommune, Frederikssund Kom-

mune, Gribskov Kommune, Halsnæs Kommune, Helsingør Kommune, Holstebro Kom-

mune, Lolland Kommune, Læsø Kommune, Odsherred Kommune, Svendborg Kom-

mune, Tønder Kommune, Vordingborg Kommune og Aalborg Kommune (Aalborg 

Kommune indfører ordningen igen fra 2018).” 

 

Som jeg har tilkendegivet flere gange, så synes jeg, at klippekortet til de svageste 

hjemmehjælpsmodtagere er en god ordning. Det er derfor ærgerligt, at 15 procent af 

kommunerne ikke har videreført ordningen i 2017. Jeg vil derfor opfordre kommuner, 

der ikke har en klippekortsordning til de svageste hjemmehjælpsmodtagere, til at 

følge Aalborg Kommunes eksempel og genindføre ordningen.  

 

 

Med venlig hilsen 

 

 

 

 

 

Thyra Frank      /      Søren Svane Kristensen 

 


